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Tartu linnavalitsusele 

 

Tartu linna üldplaneering 2030+ peatükis 13.5 (kaugjahutus) on välja toodud 
järgnev lause: „Planeeritud on Tulbi tn katlamaja juurde rajada 

kaugjahutussüsteem, et tagada kaugjahutuse võimalus kliinikumi, Tartu Ülikooli 

jms hoonetele“. Sama eesmärk on kirjas ka Tartu Energia 2030 tegevuskavas. 

AS Fortum Tartu kohtus käesoleva aasta novembri lõpus piirkonna elanikega ning 
tutvustas neile plaane tulevase akupaagi ehitamisega seoses. Planeeritava 
veemahuti kõrguseks on planeeritud 35m ja laiuseks 13-15m. Võrdluseks: 

olemasoleva katlamaja korsten on 27m kõrge, parkimismaja 20m kõrge ja Tartu 
Ülikooli Kliinikumi valged hooned 39m kõrged.  

 
35-meetrine veetorn ei ole mitte ainult esteetiliselt sobimatu väikeeramute 

piirkonda, vaid tekitab ka muid küsimusi, millele sooviksin linnavalitsuselt 
vastuseid saada: 
 

1. Maailmast on mitmeid näiteid (nt. siit, siit, siit), kus veetorni õnnetused on 
kahjustanud ümberkaudseid ehitisi või isegi inimeste tervist. Kuidas tagab 

linnavalitsus, et rajatava külmaaku ehitamisel järgitakse ehitusseadustikus 
§8 sätestatud ohutuse põhimõtteid? Kas enne projektiga edasi liikumist 
oleks võimalik paluda ohutusnõuete analüüsi ja ehitusuuringut, kuna 

tegemist on suurema ohupotentsiaaliga ehitisega (ehitusseadustik § 14)? 
 

2. Miks ei survesta (näiteks läbi detailplaneeringu) linnavalitsus Fortum 
Tartut ehitama akupaaki maa alla, mis on levinud tänapäeva lahendus 
arenenud riikides (vt. siit ja siit)? 

 
3. Tegemist on katlamaja ja trafo kõrval oleva alaga. Kuidas on tagatud 

ehituse käigus nende elektripaigaldiste ohutus (k.a. maa-alused 
gaasitorud)? 
 

4. Suuremate külmadega täisvõimsusel töötavad kütteventilaatorid on juba 
täna olulised müraallikad piirkonna elanikele. Millist müra hakkab uus 
kaugjahutuse lahendus tekitama ning kuidas tagatakse normtase? 

 

5. Tartu linna üldplaneering 2030+ alusel peab olema uus ehitis teostuselt 
heatasemeline, kõrge arhitektuurse tasemega ning linnaruumi rikastav, 

sobima ümbritsevasse keskkonda ja arvestama väljakujunenud 
arhitektuurset olukorda (vt. Tartu linna üldplaneering 2030+, punkt 
3.2.1). Kas 35 meetri kõrgune ehitis sobitub ümbritsevasse keskkonda, kui 

vahetus läheduses asub ajalooline Maarjamõisa miljööväärtuslik ala ja 
üksikelamute rajoon? Kuidas mõjutab külmaaku rajamine 

miljööväärtusliku ala ning vaadete säilimist? 
 

 
Lugupidamisega, 
Hannes Klaas, linnavolinik, valimisliit Tartu Eest 

04.12.2020 
 

https://www.youtube.com/watch?v=3aQpxd0QcZw
https://www.freepressjournal.in/bhopal/tank-collapse-7-dead-probe-ordered
https://www.dailymail.co.uk/video/news/video-1221939/Huge-water-tank-collapses-Sunshine-Coast-hospital.html
https://fcs.cornell.edu/departments/energy-sustainability/utilities/cooling-home/cooling-production-home/thermal-storage-tank
https://www.youtube.com/watch?v=2webqqcXWxs&feature=youtu.be

